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Naturskyddsföreningen i Nordanstig 
VERKSAMHETSBERÄTTELSE 2014 
Även år 2014 har varit ett aktivt år med många programarrangemang och annan verksamhet. Vi har 
bidragit med många synpunkter i samhällsplaneringen och medverkat i utåtriktade arrangemang för att  
informera om vår verksamhet. Samarbetet med andra föreningar har fortsatt. Verksamheten har av 
massmedia uppmärksammats i ett antal artiklar under året. 

1 PROGRAMVERKSAMHETEN 
Under 2014 har vi haft 16 aktiviteter i våra program, en del av dem i samarbete med andra föreningar. 
Vi har utökat annonseringen av aktiviteterna för att nå fler än tidigare och få fler medlemmar. Här följer 
en kort sammanfattning av aktiviteterna. Utförligare rapporter från varje arrangemang finns på vår 
hemsida 

27 februari 
I årets ugglelyssning för skolornas fjärdeklassare deltog skolorna i Bergsjö, Harmånger och 
Ilsbo samt Hosiannaskolan i Gnarp. C:a 100 barn och en del föräldrar deltog. Ugglorna var dock 
inte riktigt på hugget. En pärluggla hördes  i Gnarp och en kattuggla i Ilsbo. Korvgrillning i 
skogens mörker förgyllde dock kvällen på alla ställena. Ragnar Svensson samordnade 
arrangemanget med hjälp av ”ugglekunniga” m.fl. på respektive ort. 

9 mars 
Årsmötet i Lönnbergskyrkan i Bergsjö lockade ca 30 medlemmar. Förhandlingarna var snabbt 
avklarade och efter dem visade Berndt Persson uppskattade filmer ”Från hö till mjölk”, ”Naturens 
gåvor” samt en film om Hamra nationalpark. 

14 mars 
14 personer lockades till årets månskensvandring med ugglelyssning till Åsvallen i Gnarp. En 
pärluggla ropade under en stor del av vandringen. Den förnämliga ”Åsvallsgrillen” kom väl till 
pass för den obligatoriska korvgrillningen. Niclas Vallin ledde gruppen. 

4 maj 
Vi gjorde ett besök i vårt slåtterområde i Rigberg, Hassela, för att städa bort ris och kullfallna 
träd efter vinterstormarna. Vi satte också upp fågelholkar och beskådade blommande gullpudra 
och tibast. Åtta personer deltog. 

11 maj 
Från oss deltog Torsten Hansson, Ann-Christin Jäderholm, Bernt Larsson, Sven Norman, Ove 
Wallberg och Inger Åhslund i Naturskyddsföreningen Gävleborgs länsstämma i Järvsö. 
Naturskyddsföreningen i Ljusdal var värd. Förutom de sedvanliga stämmoförhandlingarna 
informerade Rovdjurscentret De 5 Stora om sin verksamhet och en utflykt gjordes bland djuren i 
Järvzoo. 

13 maj 
Den traditionella fågelvandringen i Strömsbruk lockade ett 25-tal intresserade. Vi följde som 
vanligt det natursköna området längs Harmångersån mot Ornskarpen. Sammanlagt sågs eller 
hördes 32 olika fågelarter. Sven Norman ledde vandringen. 

5 juni 
13 personer infann sig till Naturnatten, då vi vandrade från Fagernäsvallen i Hassela till Älvsjöns 
strand under ledning av Torsten Hansson. Vi tittade på tidiga vårväxter, stora myrstackar, 
lyssnade på morkulla, tal- och koltrast, grillade korv m.m. och njöt av den vackra kvällen på 
sjöstranden 
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15 juni 
Växtvandringen på ”De vilda blommornas dag” gick denna gång till Brattåsen i Gnarp med hela 
41 deltagare. Vi fick därför dela upp oss i tre grupper med Ann-Christin Jäderholm, Sven Norman 
samt Torsten Hansson/Niclas Vallin som ledare. Brattåsen är ett artrikt område ingående i 
Gnarps diabasberg och hyser därför en hel del lite ovanligare arter. Bl.a. sågs blåsippa, 
myskmadra, skavfräken, skelört, skogsnycklar, sårläka, torta och ögonpyrola.  

6 juli 
Till vår 23:e årliga ängsslåtter i Rigberg, Hassela, kom 15 slåtterentusiaster och svingade sina 
liar och räfsor. Vår slåtterbas Ragnar Svensson berättade om den tidigare gårdens historia. 
Orkidéerna nattviol och grönkulla fanns på plats liksom fjälltimotej, torta, gökärt, kattfot, björk-, 
klot- och ögonpyrola m.fl. Slåtterdagen avslutades som vanligt med mat och fika på närliggande 
och natursköna Ersk-Matsgården. Tack till Ragnar Svensson, som också ordnat förnämligt fika 
med hembakt bröd! Tack även till Bengt Synnebäck, som underhöll med sitt dragspel! 

12 juli 
Vi medverkade i Trolska Skogens aktiviteter i Mellanfjärden där vi dukade upp bord med 
mossor, lavar och vår uppstoppade berguv, visade växter och informerade om natur i övrigt. Ann-
Christin Jäderholm, Torsten Hansson, Sven Norman och Niclas Vallin tog hand om alla nyfikna 
barn och föräldrar och orienterade dem om naturens under. Ca 300 personer besökte Trolska 
skogen den här dagen. 

19 juli 
Kustledsvandringen i Gnarp från Ragvaldsnäs dansbana till Revet i Bäcksand lockade ca 15 
deltagare. Sven Norman ledde vandringen till Revet där fackelblomster, strandglim, kustarun och 
mycket annat stod i full blom. 

24 augusti 
Vår utflykt till Lappkyrkan på Nybodberget i Bergsjö (Älgered) lockade 9 personer trots regn 
före starten. Lappkyrkan är en säregen och sägenomspunnen stenformation omgiven av vacker 
gammelskog med många torrakor. Inger Åhslund ledde gruppen. 

31 augusti 
En guidad specialtur i Trolska skogen i Mellanfjärden på temat ”Magisk natur fylld av historia 
och folktro” lockade 28 deltagare. Helena Brusell berättade engagerat om tomtar, troll, älvor och 
drakar i folktron och naturen. Ann-Christin Jäderholm och Sven Norman gav en kort information 
om den naturinventering vi gjort i Trolska skogen som en del i den kommunala detaljplanen för 
området. 

21 september 
Den numera traditionella svampdagen i samarbete med Ersk-Matsgården i Hassela lockade ett 
40-tal besökare.  Vår svampciceron Maj Johansson hade lyckats få ihop ett bra svampbord och 
berättade kunnigt bl.a. om olika svampars mer eller mindre lämplighet som föda. Ersk-
Matsgårdens Boerje Bohlin svarade för fika och som vanligt en delikat svampsoppa. 

27 september 
7 personer kom till Hassela för besök till de två finnstarrslokalerna vid Malungsåsen, hälften av 
Sveriges kända lokaler för denna ovanliga växt. Bo Tjernell och han fru Ulla, som är markägare, 
guidade oss till lokalerna. Därefter inbjöds vi till deras gamla släktgård Hagmyran, där vi 
avslutade med fika i solen. 

4 november 
Ann-Christin Jäderholm berättade och visade bilder från en resa i Gyllene Triangeln i norra 
Thailand. Ca 30 personer kom till Harmångers bibliotek till denna mycket intressanta kväll. 
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2 FÖRENINGSUTVECKLING/UTBILDNING/FORTBILDNING 
Arbetet med att vara en synlig och känd förening har fortsatt på ungefär samma sätt som de 
senaste åren. 

– Vid programaktiviteter har vi informerat om verksamheten, delat ut broschyrer och 
programblad m.m. och vår hemsida har hållits aktuell. Broschyrer och programblad har även 
tillhandahållits på våra bibliotek, turistbyrån, en del besöksanläggningar och på vår hemsida 

– Våra programblad har – förutom att de skickats till medlemmarna – även lagts ut i 
kommunens bibliotek och i lokaler för turistinformation m.m. och skickats ut till media och 
grannkretsar m.fl. 

– Informationsblad, verksamhetsberättelse och annan information har sänts till 
medlemmarna två gånger under året. Till medlemmar med e-post har vi också skickat ut 
påminnelser om våra programarrangemang ca en vecka före varje arrangemang. 

– Nya medlemmar har löpande under året fått välkomstbrev med programblad och annan 
information. 

– Nya medlemmar har löpande under året fått välkomstbrev med programblad och annan 
information. Den 13 mars deltog vi i ett möte i Bergsjö med projektet ”Frivillig i Gävleborg” 
med syfte att skapa kontakter mellan nyanlända flyktingar, föreningar och frivilliga. 

– Den 9 april deltog vi i en besöksnäringsträff i Bergsjö. Temat var ”Besöksnäring i utveckling 
och varför vi behöver varandra”. 

– En fågelholk från en elev i Bergsjö vann årets SM i fågelholk, som arrangerades av 
Naturskyddsföreningen på trädgårdsmässan i Älvsjö. Vi fick äran att utforma ett pris till 
klassen, som blev en naturutflykt 13 maj till Orn-området i Strömsbruk och Sundsand norr om 
Mellanfjärden. Sven Norman guidade. Vi fick även vara med i firandet på Bergsjö skola. 

– Den 24 maj deltog vi i ”Gnarpsdagen” vid Gnarps skola där vi informerade om vår 
verksamhet, delade ut broschyrer och sålde fågelholkar. Sven Norman skötte ruljansen. 

– Vi sökte och fick pengar från Riksföreningen till ett projekt ”Ökat naturintresse för 
marginaliserade grupper”. Det genomfördes i form av två bussresor för att visa vår vackra 
kust. Den 3 juni gick en resa med invandrare och dagen efter, den 4 juni, pensionärer. Vi 
informerade om föreningens verksamhet och delade ut broschyrer. Stefan Haglund och Ann-
Christin Jäderholm ansvarade för genomförandet, som skedde i samarbete med Röda 
Korset. 

– Den 12 aug samarbetade vi (m.fl.) med vår världssimmerska Anna-Carin Nordin vid hennes 
långsimtur från Sörfjärden i Gnarp och runt ön Gran. Simturen gjordes för att 
uppmärksamma vår vackra kust, visa på vikten av ett rent hav och värna djurliv och övrig 
miljö. Vi hade vår banderoll på följebåten och deltog med information om föreningen vid start 
och mål på badstranden i Sörfjärden. Ca 100 personer beräknas ha kommit dit. 

– Bernt Larsson deltog den 19 okt i en av Riksföreningen anordnad kurs på temat ”Vindkraft på 
rätt plats” på hotell Höga Kusten. 

– Den 12 nov deltog vi i en minimässa i Bergsjögården där vi delade ut broschyrer och 
informerade om vår verksamhet. Torsten Hansson, Sven Norman och Inger Åhslund 
ansvarade. 

– Under december månad utarbetade vi ett förslag till nya stadgar att som kommer att läggas 
fram för årsmötet 2015. 
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3 NATUR OCH MILJÖ 
– Kommunens projekt ”Fornminnen i Nordanstig” har avslutats under året och ledde till en 

utflyktsbroschyr med sevärda fornlämningar i vår kommun. Vi har bidragit med viss kunskap 
till detta projekt. 

– Den 5 mar deltog vi i ett informationsmöte om detaljplaneförslag för Gnarpsbaden. 
Synpunkter skickades till kommunen den 18 mars. 

– Den 20 mars lämnade vi till Nordanstig turism en del synpunkter ur naturupplevelsesynpunkt 
på den nya turistbroschyren för Nordanstig. 

– Den 20 mars deltog vi i ett informationsmöte om detaljplaneförslag för Mellanfjärden. 

– Den 24 april lämnade vi synpunkter på ”Detaljplan för Trolska skogen i Mellanfjärden.” 
Som en del i denna plan gjorde vi under våren-sommaren också en 
naturvärdesbedömning, som den 26 aug skickades till kommunen. 

– Den 29 apr medverkade vi i ett samrådsmöte i Harmånger om ny vägplanering för E 4-
Kongberget-Gnarp. 

– Den 23 juni lämnade vi synpunkter på en planerad bergtäkt i Årskogen, Gnarp. 

– Den 30 juni skrev vi till länsstyrelsen och Nordanstigs kommun angående bristfällig 
naturvårdsförvaltning av Ånäsets naturreservat i Hassela. Kommunen är 
naturvårdsförvaltare men har inte skött detta i enlighet med skötselföreskrifterna. 
Informationstavlorna är inaktuella, en vägbom hindrar infarten och ingen naturvård har skett 
på länge här. Trots vissa löften om förbättringar har inget skett i praktiken, trots att vi även 
muntligen flera gånger tagit upp frågan och besökt kommunkontoret i frågan. 

– Den 13 augusti lämnade vi synpunkter beträffande ”fortsatt bergtäkt inom fastigheten 
Fagernäs 3:8 i Hassela”. 

– Den 14 augusti och 10 oktober har vi lämnat synpunkter på detaljplaneförslag för 
Morängen i Stocka. 

– Den 20 augusti skrev vi tillsammans med kommunen ett brev till Länsstyrelsen och påpekade 
en del brister och behov av åtgärder i Grans naturreservat. Vi fick svar 3 sep, som 
redovisar att åtgärderna är gjorda eller skall göras. 

– Den 4 september deltog vi i en lokal valdebatt i Bergsjö och ställde frågor inom 
miljöområdet. 

– Den 6 november lämnade vi synpunkter till kommunen på förslag till kommunal 
avfallsplan. 

– Den 8 november deltog vi i en informationsträff om VA-område för Sörfjärden. Våra 
synpunkter skickades till MittSverige Vatten den 18 november. 

– Den 1 december lämnade vi synpunkter till kommunen om bygglovsansökan för sex 
vindkraftverk på Ulvberget i Gnarp/Jättendal. 

– Beträffande vandringsleden Kustleden har vi gjort följande under 2014: 
a) Kartlagt stormfällningar efter vinterstormen i dec 2013 och åtgärdat detta. 
b) Gjort en ny spång vid Gällstaviken i gränsen till Gnarpskatens naturreservat. 
c) Reparerat en murken och trasig spång i Stocka. 
d) Marknadsfört leden genom utskick av 25 brev till skolor och föreningar med friluftslivsverksamhet. 
e) Skrivit till Hudiksvalls kommun angående behovet av upprustning av leden även på sträckan 

Sågtäkten-Drässviken i Hudiksvalls kommun. 
f) Upprättat en överenskommelse med Nordanstigs kommun om löpande underhåll av leden vad 

beträffar material och resor för utförandet. 
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– Av de fågelholkar vi fick gjorda i slutet av 2013 har vi under 2014 använt ett antal för eget 
bruk och i övrigt sålt till medlemmar och andra. Vi har nu fått ytterligare några holkar (för 
trädkrypare och grå flugsnappare m fl.) Vi fortsätter att sälja dem 

4 MILJÖPRIS 2014 
Vårt årliga miljöpris utdelades 1 dec, nu för femtonde året. Priset gick till Lönnbergskyrkans 
Scoutkår med följande motivering: 
 
Scouterna har naturen som vardagsrum. Många barn och unga lär sig genom scoutverksamheten 
vikten av hänsyn till naturen och miljön. Lönnbergskyrkans scoutkår är den enda kåren i 
Nordanstigs kommun och har i många år bidragit med upplevelser och kunskapsspridning om 
naturen och miljön för barn och ungdomar. Kåren har även i många år samarbetat med oss på ett 
föredömligt sätt vid en del av våra arrangemang. 

5 MEDLEMSUTVECKLING 
2014-12-31 var vi 320 medlemmar, en ökning med 11 sedan 2013. Det är nytt medlemsrekord for 
föreningen! Och Nordanstig har fortfarande den högsta procentuella andelen medlemmar (3,3 %) 
i vårt län. 

6 STYRELSEN 
Under året har sex ordinarie protokollförda styrelsemöten hållits. Styrelsen har bestått av Sven 
Norman (ordförande), Stefan Haglund (vice ordförande), Ann-Christin Jäderholm (sekreterare), 
Erling Selling, Niclas Vallin (kassör), Torsten Hansson, Inger Åhslund och Ove Wallberg. Bernt 
Larsson och Bosse Lundberg (hemsidesansvarig) har varit mycket aktiva suppleanter. 

Sven Norman ingick även i Länsförbundets styrelse (som dess kassör) t.o.m. länsstämman i maj 
då han avgick. Han är även vår utsedde representant i styrelsen för den i nov 2014 bildade 
”Maria och Eric Strangells stiftelse för natur- och djurskydd” med anknytning till oss genom ett 
skogskifte och en fäbodstuga i Gnarp. Ove Wallberg är utsedd som ersättare för Sven i stiftelsens 
styrelse.  

Ann-Christin Jäderholm har ingått som styrelseledamot i Gävleborgs Botaniska Sällskap med 
bl.a. en roll som floraväktare för hotade arter i Hälsingland. 

7 AVSLUTNINGSORD 
Vi kan än en gång se tillbaka på ett mycket aktivt år. Vi har haft en omfattande och utåtriktad 
verksamhet och tror oss ha spridit en hel del kunskap och information både om föreningens 
verksamhet och om natur och miljö. Vi anser oss vara en tillgång för det viktiga naturskydds- och 
miljöarbetet i vår kommun. Vi har lagt ner mycket tid på att finna vägar till nyrekrytering av aktiva, 
tyvärr utan nämnvärd framgång. Vi behöver fler medlemmar, gärna ungdomar och fler aktiva! 
Kom med förslag och idéer! 

Styrelsen 

Naturskyddsföreningen / Naturskyddsföreningen i Nordanstig 
 
Medlemsavgifter 
295 kr/år (365 kr/familj) inkl fem nummer av Sveriges Natur, medlemsinformation och programblad och 
annan information från Naturskyddsföreningen i Nordanstig 
 
PlusGiro      90 19 09 – 2  BLI MEDLEM !  HJÄLP OSS ATT BLI FLER 
Bankgiro     165-5380  FÖR NATURENS OCH MILJÖNS SKULL! 
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